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2025 年 3 月 11 日，《Cell Death & Disease》杂志发布了一则撤稿声明。被撤文章名为 “Oroxylin A activates PKM1/HNF4 alpha to induce hepatoma differentiation and block cancer progression”，最初发表于 2017 年 7 月 20 日 ，影响因子为 8.1（Q1）。该研究由中国药科大学的 State Key Laboratory of Natural Medicines、Jiangsu Key Laboratory of Carcinogenesis and Intervention 以及 School of Basic Medicine and Clinical Pharmacy 的 Libin Wei、Yuanyuan Dai、Yuxin Zhou 等学者完成。
原本该研究致力于揭示 Oroxylin A（一种物质）激活 PKM1/HNF4 alpha 诱导肝癌细胞分化并阻止癌症进展的机制，若成果可靠，对于肝癌治疗的理论研究及未来临床应用都可能具有重要意义。
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然而，文章发表后，被发现存在严重的图片问题。例如，在 Figure 2a 中，96H [DMSO] 面板似乎是 72H [DMSO] 面板旋转 180 度所得；Figure 2b 里，SMMC - 7721 细胞系的 beta - actin 条带在 96H 处理组像是 72H 处理组的翻转和加宽版本，Hep G2 细胞系也存在类似情况；Figure 8f 中，HNF - 4alpha [control] 面板的下半部分与 HNF - 4alpha [OA (75?mh/kg)] 面板的上半部分几乎完全相同。基于这些问题，编辑们对文章数据失去信心，决定撤回该论文。
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值得注意的是，作者之一 Qinglong Guo 不同意此次撤稿，而 Libin Wei、Yuanyuan Dai 等其他作者则未回应编辑或出版商关于撤稿的相关通信。这一撤稿事件不仅反映出科研过程中数据准确性的重要性，也给整个科研界敲响了警钟，引发了对于学术诚信和科研严谨性的再度思考。
https://www.nature.com/articles/s41419-025-07496-1
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Figure 2a: Duplication of microscopy data. Figure 8f: Duplication of microscopy data.
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Fig 2B, SMMC-7721 cell panel. The same actin band (apart from vertical scale) has been used to standardise the

protein concentration of lysates in the 72-hour and the 96-hour conditions. Are the authors sure that this is valid?
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It is possible that something similar befell the beta-actin loading controls in the Hep-G2 panel of 2B. Itis difficult
to be sure, for whatever the provenance of the beta-actin band for the 96-hou¥eanditions;somethinghas:

pixelated it so the blobs resemble Space Invader sprites.
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Retracted 11 March 2025.

The Editors have retracted this article. Following publication, concerns have been identified with the figures in

this article, specifically:

o In Figure 2a, the 96H [DMSO] panel appears to be a 180 degree rotation of the 72H [DMSO] panel.

o In Figure 2b, the SMMC-7721 beta-actin bands in the 96H treatment appear to be a flipped and widened
version of the 72H treatment in the same panel; also the Hep G2 beta-actin bands in the 96H treatment
appear to be a flipped and widened version of the 72H treatment in the same panel.

« In Figure 8, the lower section of the HNF-4alpha [control] panel appears to be identical to the upper section
of the HNF-4alpha [OA[75 mh/kg)] panel.

The Editors therefore no longer have confidence in the data.

Author Qinglong Guo does not agree to this retraction. Authors Libin Wei, Yuanyuan Dai, Yuxin Zhou, Zihao He,
Jingyue Yao, Li Zhao and Lin Yang have not responded to correspondence from the editor or publisher about this

retraction.
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Retraction Note ‘ Open access ‘ Published: 11 March 2025

Retraction Note: Oroxylin A activates PKM1/HNF4
alpha to induce hepatoma differentiation and block
cancer progression

Libin Wei, Yuanyuan Dai, Yuxin Zhou, Zihao He, Jingyue Yao, Li Zhao, Qinglong Guo ™ & Lin YangE

Cell Death & Disease 16, Article number: 167 (2025) ‘ Cite this article
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O The Original Article was published on 20 July 2017
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The Editors have retracted this article. Following publication, concerns have been identified

with the figures in this article, specifically:

® In Figure 2a, the 96H [DMSO] panel appears to be a 180 degree rotation of the 72H

[DMSQ] panel.

ipped and widened version of the /2H treatment in the same panel; also the Hep
beta-actin bands in the 96H treatment appear to be a flipped and widened version of the

72H treatment in the same panel.

* In Figure 8f, the lower section of the HNF-4alpha [control] panel appears to be identical

to the upper section of the HNF-4alpha [OA[75 mh/kg)] panel.

The Editors therefore no longer have confidence in the data.




